
ضرورت ساماندهی مهاجرین 

این روزها در کنار مسائل مهمی که بیان می شوند، ضرورت ساماندهی 
مهاجران افغان هم مجدداً مجال طرح یافته و بسیاری درباره آنها صحبت 
لبته سال  هاست که قرار است چنین اقدامی صورت گیرد اما  می کنند. ا

ظاهراً اولویت های دولت های مختلف، اجازه آن را نداده است.
رئیس جمهوری در همان ماه های ابتدایی استقرار دولت جدید، وعده 
ایجاد سازمان امور مهاجرین را داد و مرداد سال گذشته هم مجدداً آن را 
تکرار کرد. وزیر کشور هم به این موضوع اشاره داشت و گفت باعث و بانی 
مشکلاتی که برای افغانستان پیش آمده، آمریکاست که این بلا را بر سر 
کشور همسایه آورده و بسیاری چاره  ای جز مهاجرت ندارند اما به هر حال 
باید مهاجرت افغان ها را ساماندهی کرد و افراد غیرمجاز نباید در کشور 

حضور داشته و رفت و آمد کنند.
مجلس هم قرار بود طرح تشکیل سازمان ملی مهاجرت را مصوب کند 
گلایه  بی قانونی  این  از  هم  فلاحت پیشه  جمله  از  نمایندگان  برخی  و 
کرده و حتی خطر امنیتی آن را گوشزد کردند و در هفته های اخیر هم 
اظهارنظرهای اغلب تندی درباره حضور مهاجران افغان در ایران صورت 

گرفته که گاه از سر احساس بوده و پشتوانه منطقی قابل اعتنایی ندارند.
اظهارنظرهایی از این دست که باید آنها را اخراج کرد یا اینکه حضور آنان 
لبی  یک تهدید امنیتی است و باعث افزایش جرم شده و می شود و مطا
از این دست که چندان اعتبار اسنادی و آماری هم برایش ارائه نشده 
است. اکثریت آنان با جامعه ایرانی هماهنگ و با فرهنگ مردمان این 
سرزمین همراه شده اند و چاره ای جز مهاجرت نداشته اند و در حوزه های 
مختلف اقتصادی و به  ویژه در بخش خدمات با حداقل ها ساخته اند و 
ایران و ایرانیان نیز در اکثریت قریب به اتفاق موارد، برخوردهایی انسانی 
توصیه های  به  اعتنا  پس  دارند.  و  داشته  آنان  با  خواهرانه  و  برادرانه  و 
دینی  با آموزه های  نه  آنان  بر  فشار  یا  اخراج  نظیر  احساسات گرایانه ای 
ما همخوان است و نه با باورهای اخلاقی، فرهنگی و تمدنی این پهنه 
حرف  یک  و  صحیح  نکته  یک  اما  فرهنگ آن...  با  مردمان  با  سرزمینی 
منطقی در این میان، همان است که سال ها در نظام تصمیم گیری کشور 
جهان  کشورهای  همه  در  مهاجرپذیری  است.  گرفته  قرار  غفلت  مورد 
ضوابط و مقرراتی دارد. در ایران ظاهراً قوانینی در این ارتباط هست اما 
بس شلخته و ناکارآمد. همین که درباره تعداد مهاجرین در کشور تقریباً 
هیچ آمار دقیقی وجود دارد به خودی خود  یک فاجعه به حساب می  آید. 
6 میلیون نفر تخمین می زنند! در  تعداد مهاجران افغانی را از چهار تا 
کدام کشور مهاجرپذیری چنین است؟ معمولاً در بسیاری از شهرهای 
کشورهای مهاجرپذیر برای پذیرش تعداد ساکنان غیربومی مقرراتی وجود 
دارد؛ اینکه نباید جمعیت آنان بیش از ده درصد جمعیت بومی منطقه 
باشد. آیا در کشور ما چنین است؟ در یک منطقه تعداد آنان کمتر از 2 و 
در برخی مناطق بالای 20 درصد و حتی گفته می شود در برخی مناطق 
روستایی همین استان تهران بالای 50 درصد است. درباره تعداد افراد مجاز 
و غیرمجاز هم تقریباً هیچ آماری در دست نیست. برای ورود به کشور هم نه 
شناسایی دقیقی صورت می گیرد و نه مصاحبه حساب شده ای در کار است 
و نه چهارچوب معینی وجود دارد. راه حل ماجرا اما نه اقدامات شتابزده 
همسایگان  این  محروم کردن  و  تحریم  و  تحقیر  و  قهری  برخوردهای  و 
مصیبت دیده از سال  ها اشغال و سرکوب قدرت های استعماری و متجاوز 
است و نه نامهربانی و خشونت و اخراج و نه به امان خدا رها کردن این 
شناسنامه دارکردن  بلکه  و آسیب زا؛  کی  هر  کی  هر  ی  بلبشو اوضــاع 
مهاجرین و ساماندهی مهاجرت به کشور و رصد دقیق نحوه ورود و خروج 
و کار و بار آنان است که هم حقوق دینی، اخلاقی و انسانی مهاجرین هم 
آیین و همزبان رعایت شود و هم مسائل امنیتی کشور مانند همه دیگر 
کشورها در سایه بی سامانی و بی برنامه گی و بی خبری در معرض آسیب 
لی قرار نگیرد و این نقیصه بیش از آنکه گناه مهاجرین باشد، نتیجه  احتما
عدم برنامه ریزی و عدم ساماندهی دولت و حاکمیت است که گرچه به 
ضرورت آن باور دارد اما اقدام بایسته و عاملانه و قابلی در این ارتباط تاکنون 

حداقل آن چنانکه باید صورت نداده است.

فتح الله آملی

سردبیر اطلاعات هفتگی

سرلشکرباقری:

  اقدامات عراق در مورد تجزیه طلبان کافی نیست
رئیس ستادکل نیروهای مسلح گفت: توافق اصلی ما با عراق فقط جابجایی تاکتیکی گروه های تجزیه طلب و انتقال آنها به نقطه ای دورتر از مرزها نبود، بلکه خلع سلاح کامل آنها مدّ نظر ما بوده و هست.

به  گزارش ستادکل نیروهای مسلح، سردار سرلشکر 
جدید  تحصیلی  ل  سا شروع  در آیین  باقری  محمد 
لی دفاع ملی که در محل این دانشگاه که  دانشگاه عا
لعبی عراق،  با حضور وزیر کشور و رئیس ستاد حشدا
لی نیروهای مسلح و دانشجویان ایرانی و خارجی  جمعی از فرماندهان عا
له مرزهای ایران و همسایگان و ناامنی هایی که در  برگزار شد، افزود: مسا

لعاده با اهمیت است. مرزها داریم از موضوعات قابل تحقیق و فوق ا
وی با اشاره به تحرکات تروریستها از آن سوی مرزهای سیستان و بلوچستان 
و اقلیم کردستان عراق  ادامه داد: چه معنایی دارد که گروه های تجزیه 
طلب ایرانی در کردستان عراق مستقر باشند و انواع و اقسام اقدامهای 
تروریستی را در کشور ما انجام دهند و ما مجبور شویم قوای فراوانی را 
در مرز نگه داریم؟ مسئولان عراقی همین را تائید می کنند که باید این 
له به طور قطعی حل شود؛ در توافقنامه اسفند  گذشته میان دبیران  مسا
لی امنیت ملی ایران و عراق توافقی شد که ظرف شش ماه این  شورای عا
لبته در هفته های اخیر دولت عراق و  گروه ها خلع سلاح کامل شوند؛ ا
همه مسئولان تلاش هایی انجام دادند و این گروه ها از مقرها و سنگرهای 

نزدیک مرز ما قدری جابجا شدند.
وی تاکید کرد: منابع غنی منطقه غرب آسیا و جایگاه ویژه این منطقه، 
لت بیگانگان  همواره مورد طمع قدرت هاست؛ منطقه ما دائماً شاهد دخا

و اختلاف افکنی در میان ملتها و دولتها ست.
شاهد هستیم که دشمنان همواره تلاش می کنند میان کشورهای منطقه، 
اقوام، طوایف و ادیان گوناگون اختلاف ایجاد کنند و با تضعیف حاکمیت 
قانونی کشورها، دائماً منطقه را درگیر نگاه  دارند تا این درگیری ها توجیه 
و محملی برای ادامه حضور متجاوزانه آنها باشد؛ ایجاد داعش که به 
لم آمریکا توسط خود آنها ایجاد شد نمونه بارزی  اعتراف سران کشور ظا

از این نوع است.

ادامه جنگ درقفقاز هیچ توجیهی ندارد
باقری سپس به مسائل قفقاز اشاره کرد و افزود: در منطقه ما اتفاقات 
لعاده نیازمند فکر، اندیشه و تدبیر است؛  گوناگونی جریان دار د که فوق ا
لگر بوده  مسائل اخیر منطقه قفقاز یکی از آنهاست؛ کشوری تجاوزگر و اشغا
و کشوری به دنبال بازپس گیری سرزمین از دست رفته و احیا و تکمیل 

تمامیت ارضی خود بوده است.
وی  اضافه  کرد: آنچه که  آذربایجان تاکنون انجام داده در چارچوب حفظ 
تمامیت ارضی خود  بوده است. یعنی با حوادث هفته های اخیر توانسته 
لبته در تمام  است حاکمیت کامل و تمامیت ارضی را به دست آ ورد؛ ا
این سرزمین ها اقلیت ها باید با آرامش و با حقوق برابر با سایر شهروندان 
زندگی کنند؛ از این به بعد ما دارای دو همسایه آذربایجان و ارمنستان در 
قفقاز هستیم که هر دو  این همسایه ها برای ما محترمند و حفظ تمامیت 
ارضی آنها برای ما اهمیت دارد و این هم موضوعی است که در ملاقات ها و 

هم گفتگو با مقامهای  هر دو کشور بر آن تاکید کرده ایم؛ لذا امیدواریم با 
دستیابی به صلح کامل، منطقه قفقاز بدون تغییر در مرزهای جغرافیایی 
و ژئوپلیتیک منطقه، آرامش و سازندگی را برای رفاه بهتر مردمانش در 

پیش بگیرد؛ بنابراین ادامه جنگ بعد از این هیچ توجیهی ندارد.
وی تاکید کرد: این دو کشور مرزهای مشخصی هنگام فروپاشی شوروی 
داشتند و همان مرزها مبنای توافق و صلح این کشورها باید باشد .  رئیس 
ستاد کل نیروهای مسلح اظهار داشت: حضور نظامیان بیگانه در منطقه 
ما از موضوعات دیگر است؛ ما آمار تردد شناورهای نفتکش و تجاری از 
له بررسی کردیم و  تنگه هرمز به بیرون و به داخل را در بازه زمانی پنجسا
دریافتیم که هرگاه حضور نظامی بیگانگان افزایش یافته، مبادلات تجاری 
کاهش یافته است.وی  ادامه داد: با هر کدام از مسئولان نیروهای مسلح 
کشورهای منطقه که گفتگو داشتم همه معتقدند که برای حفظ امنیت 
منطقه  نیازی به حضور هیچ نظامی بیگانه ای نداریم. کشورهای منطقه 
هم تجهیزات و هم ارتش های توانمند و هم دوستی را دارا هستند؛ ما 
همچنان که سیاست دولت جمهوری اسلامی است، در نیروهای مسلح 
و  نظامی  وضع   از  مرزها  تبدیل  همسایگی  سیاست  پیشبرد  ل  دنبا به 
امنیتی به مرزهای اقتصادی و تبادلات گوناگون بین ملت ها هستیم و 

در این جهت پیشرفت های مناسبی انجام شده است.
لی دفاع ملی افزود: درک ریشه های انواع  وی در اهمیت دانشگاه عا
لت ها و  و اقسام موضوعات راهبردی موجود در کشور و منطقه از رسا
مسئولیت های دانشگاه دفاع ملی است؛   باید بتوانیم آینده محتمل را به 
خوبی درک بکنیم تا مانع غافلگیر شدن نیروهای مسلح و دولت هایمان 
لی دفاع ملی منبع  لی آینده بشویم. دانشگاه عا در برابر حوادث احتما
سرشار و عقلانی پشتیبانی علمی از نیروهای مسلح و مسئولان کشور 
است؛ از این رو باید به سه رکن اساسی استاد، محتوای آموزشی و دانشجو 

توجه ویژه داشت.

مجلس وزارت اقتصاد را مکلف به تهیه فهرست 
بخشودگی های مالیاتی و گمرکی کرد

لیاتی، به صورت سالانه  نمایندگان مجلس    درجریان بررسی جزئیات لایحه برنامه هفتم توسعه کل کشور ،وزارت امور اقتصادی و دارایی را مکلف کردند   برای  شفافیت حمایت های ما
لیاتی و گمرکی را تهیه کند. لیاتی، نرخ صفر، معافیت یا بخشودگی و ترجیحات ما فهرست تمامی تخفیفات، اعتبار ما

ــه  ــان ــه گـــــــزارش خ ــ ب
ر  د ن  گا یند نما ، ملت
ی  ها بند ، علنی جلسه 
)ت(،)ث(و )ج(ماده 27 
لایحه برنامه هفتم توسعه 
را به تصویب رساندند که 
بر اساس آن ، وزارت امور 
منظور  به  است  موظف  ــی  دارای و  اقتصادی 
صورت  به   ، تی لیا ما ی  ها یت  حما فیت  شفا
ر  عتبا ا  ، ت تخفیفا می  تما فهرست  نه  لا سا
لیاتی، نرخ صفر، معافیت یا بخشودگی و  ما
میزان  و  تهیه  را  گمرکی  و  لیاتی  ما ترجیحات 
موارد  از  حاصل  دولت  رفته  دست  از  درآمد 
مذکور را با توجه به استنادات قانونی مربوط 

به تفکیک محاسبه کند.
ن  یا جر در  جه  د بو و  مه  برنا ن  زما سا رئیس 
هفتم  مه  برنا یحه  لا تی  لیا ما فصل  بررسی 
ف  حذ به  مجلس  علنی  صحن  در  توسعه 
لیاتی از لایحه برنامه اعتراض کرد   بندهای ما
و خواستار بررسی مجدد این بندها در صحن 

علنی مجلس شد.
داود منظورگفت:بر اساس آیین نامه داخلی 
تصمیمی گرفته شود که موارد حذفیات لایحه 
به تصویب مجلس برسد، بندهایی از لایحه 
برنامه هفتم حذف شده و درآمدهای دولت 
آسیب دیده است، بنابراین لازم است نسبت 
موارد  که  داخلی  نامه  از آیین  تفسیر  این  به 
 ، د نشو مطرح  صحن  در  کمیسیون  فی  حذ

تجدید نظر شود.
رئیس سازمان برنامه وبودجه ادامه داد:این 
ی  فیت ها معا و  دگی ها  بخشو ن  میزا حکم 
مکلف  را  دولت  و  می دهد  گزارش  را  لیاتی  ما
ل بر اساس قوانین قبلی،  می کند که هر سا
را  شده  ل  اعما بخشودگی  و  معافیت  میزان 

اعلام کند.
در  فیت ها  معا ن  میزا ینکه  ا ن  بیا با  منظور 
که  اســت  لیاتی  ما ــدازه  ــ ان ــه  ب ــات،  ــی ل ــا م
لت  دو بند  ین  ا س  سا ا بر  : گفت ، می گیریم
و  معافیت  مــیــزان  ل  ــا س هــر  ــت  اس مکلف 
لیاتی را بر اساس قوانین قبلی  بخشودگی ما
اطلاع  به  بودجه  پیوست  در  و  کند  محاسبه 
جنبه  حکم  این  برساند.  مردم  و  نمایندگان 

شفافیت و انضباط بخشی ایجاد می کند.
معافیت مالیاتی۴۰ شرکت ،۱۵۰هزار 

میلیارد تومان بوده است
تلفیق  ن  کمیسیو ی  سخنگو زنگنه  محسن 
گفت:  بند  این  تشریح  در  هم  هفتم  برنامه 
لیاتی میزان  بر اساس گزارش سازمان امور ما
لیاتی۴0شرکت در سال۱۴00 ،۱50هزار  معافیت ما
رویه  این  باید  که  است  بوده  تومان  میلیارد 
لی است که یک درصد  اصلاح شود،این در حا
ــزار  ــدود 75ه ــت ح ــزوده سهم دول ارزش اف

میلیارد تومان است .
های  شرکت  شامل  تخفیف  کرد:  اضافه  وی 
شده که محصولات خود را با قیمت محصولات 
جهانی در ایران به فروش می رسانند.باید این 
فشار را از روی مردم برداریم و به سمت کسانی 

لیات پرداخت نمی کنند. ببریم که ما
و  ت  تخفیفا ن  مــیــزا : شــت ا د ر  ظها ا زنگنه 
لیاتی  بخشودگی در برخی سال ها از درآمد ما
اصلاح  باید  رویه  این  که  است  ده  بو بیشتر 
شود .این برای  اصلاح ساختار بودجه است و 
وزرات اقتصادی را مکلف می کند که فهرست 
تخفیفات را تعیین کند و میزان کاهش درآمد 

را به استحضار مجلس و مردم برساند .
سخنگوی کمیسیون تلفیق اضافه کرد: وقتی 
ز  ا نی  کسا چه  نیم  ا نمی د ، شد نبا فیت  شفا
تخفیفات استفاده می کنند و اطلاعات غلط 
که  کسانی  فهرست  اگر  می دهیم.  جامعه  به 
تخفیفات دریافت می کنند، تهیه شود از محل 
لیاتی رشد  ساماندهی این تخفیفات، درآمد ما

خواهد داشت.
در ادامه نمایندگان با بند)ث( این ماده به این 

اقتصادی  امور  وزارت  کردند:  موافقت  شرح 
سازمان،  همکاری  با  است  موظف  دارایــی  و 
ظرف شش ماه پس از لازم الاجرا شدن این 
کاهش  برای  نیاز  مورد  قانونی  لوایح  قانون، 
لیاتی، نرخ صفر، معافیت  تخفیفات، اعتبار ما
لیاتی و گمرکی را  یا بخشودگی و ترجیحات ما
به منظور ساماندهی معافیت های غیرضرور 
و تقویت معافیت های منجر به افزایش نرخ 

رشد اقتصادی تنظیم و ارائه کند.
لیباف در زمان بررسی بندهای  محمدباقر قا
26نسبت  ماده  در   : داشت  27اظهار  ماده 
و  ۸0درصــد  را  هزینه ای  اعتبارات  به  لیات  ما
لص  لیاتی به تولید ناخا نسبت درآمدهای ما
داخلی را ۱0درصد تعیین کردیم؛ اکنون  نسبت 
لیات بر اعتبارات هزینه ای با در نظر گرفتن  ما
و  ــد    56درص حدود  کشور  جاری  هزینه های 
نیز  لص  ناخا تولید  به  لیات  ما درآمد  نسبت 

چهار درصد است.
برنامه  کــان    ار از  یکی  را  لیات  ما موضوع  وی 
هفتم توسعه برشمرد و گفت:   باید در موضوع 
لیات به چند بعد یعنی مردم، درآمدهای  ما
لیات توجه کنیم ؛در عین  لت در ما دولت و عدا
لیاتی هم مقابله کنیم تا شاهد و  حال با فرار ما

وجود دانه درشت ها نباشیم.
لیباف با اشاره به بند چهارم سیاست های  قا
لیات  ما ــاره  درب توسعه  هفتم  برنامه  ابلاغی 
اضافه  کرد: کمیسیون بندهای »ب« و »پ« 
با آن  هم  دولــت  که  است  کــرده  حذف  27را 
لیات  ما به  مربوط  »پ«  بند  است؛  لف  مخا
ــد از  7۱درص ــزوده است و اکنون   بر ارزش اف
لیات بر ارزش افزوده  کالاهای مصرفی شامل ما
نمی شود  وهیچ کدام از کالاهای اساسی هم 
لیات بر ارزش افزوده نیست. فقط  مشمول ما
لیات بر ارزش افزوده  2۹درصد از کالاها ذیل ما
بوده که عمدتا هم در حوزه مصرف دهک های 

بالا  ست.
سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم 
توسعه هم درباره این بندها اظهارداشت:در 
لیات هیچ تغییر و اختلافی با دولت  بحث ما
ه  د ما  » پ « و   » ب « بند  دو  فقط  و  ریم  ا ند
27حذف شده که یکی از آنها مربوط به افزایش 
لیات بر ارزش افزوده است  چهار درصدی ما
ل دارد و در نهایت  که این بار تورمی به دنبا
م  مرد یعنی  یی  نها ه  کنند مصرف  دوش  بر 

خواهد بود.
وی با بیان این که فاصله دهک ها زیاد نیست، 
گفت: فاصله درآمدی دهک ها بسیار نزدیک 
لیاتی بر مصرف کننده بر اقشار  است هرگونه ما
متوسط رو به پایین تاثیر می گذارد. ما از مصوبه 
لیات بر ارزش  کمیسیون در حذف افزایش ما
هستیم  معتقد  چون  می کنیم  دفاع  افزوده 

این موارد انتظارات تورمی را افزایش می دهد.
درادامه با نظر رئیس مجلس بندهای مربوط 
ل  اعما و  افــزوده  ارزش  بر  لیات  ما تعیین  به 

طول  در  لیاتی  ما معافیت های  و  تخفیف ها 
اجرای برنامه هفتم توسعه برای بررسی بیشتر 

به کمیسیون تلفیق ارجاع شد.
دستورالعملی برای سقف پرداخت پاداش 

تهیه کرد
و  تحقیق  ت  هیا رئیس  رش  گــزا ین  برا بنا
 : گفت هم  می  نجو ی  ق ها حقو ز  ا تفحص 
لعمل کاملی   تعیین  دولت آیین نامه و دستورا
سقف پرداخت پاداش به اعضای هیات مدیره 
غ  بلا ا و  تهیه  لتی  دو ی  شرکت ها ن  یرا مد و 
داریم  دائمی  قانون  هم  باره   این  در  و  کرده 
ی  سو ز  ا آن  لعمل  ستورا د و  مه  یین نا آ هم  و 
با  ن  کنو ا  . ست ا ه  شد تکلیف  تعیین  لت  دو
این بند قاعده برهم می ریزد و نظام پرداخت 
پاداش ها موکول به یک کارگروهی می کند که 
ممکن است در آن کار سلیقه ای صورت گیرد، 
لحاق دو سقف  لی که در ماده ۸۴قانون ا در حا
پرداخت پاداش حداکثر معادل سه ماه حقوق 

تعیین شده است.   
لک شریعتی نیاسر در جریان بررسی بند  ما
»ث« ماده 25لایحه برنامه هفتم توسعه که به 
اعضای  به  پاداش  پرداخت  چارچوب  تعیین 
هیات مدیره و کارکنان شرکت های دولتی باز 
می گشت ضمن طرح پیشنهاد حذف این بند 
لحاق دو سقف  اضافه  کرد: در ماده ۸۴قانون ا
پرداخت پاداش به هیات مدیره شرکت های 
و  ســت  ا ه  شــد تکلیف  تعیین  ملا  کا لتی  دو
تیرماه  هفتم  در  لعمل آن  دستورا و  آیین نامه 
یب  تصو به  شته  گذ ه  ما سه  ۱یعنی  ۴ 0 2 ل  سا

هیات وزیران رسیده و ابلاغ شده است.
این  حذف  پیشنهاد  با  نمایندگان  نهایت  در 
پاداش  پرداخت  چارچوب  تعیین  به  که  بند 
کارکنان  و  مدیران  مدیره،  هیات  اعضای  به 
لفت  مخا می گشت  ز  با لتی  دو ی  شرکت ها
کرده و آن را برای بررسی مجدد به کمیسیون 

تلفیق ارجاع دادند.
25لایحه  نمایندگان  براساس بند )ت( ماده 
برنامه هفتم توسعه، دولت را مکلف به بازنگری 
عمومی  مجامع  اعضای  ترکیب  در  اصلاح  و 

شرکت های دولتی کردند.
لیاتی به تولید  وکلای ملت  نسبت درآمدهای ما
لیات به اعتبارات هزینه ای  لص داخلی و ما ناخا
 . ند کرد مشخص  را  توسعه  هفتم  مه  برنا در 
دارایی های  ارزیابی  تجدید  نحوه  همچنین 
ثابت شرکت های دولتی دارای زیان انباشته 
مشخص شد. باتصویب نمایندگان ، بندی از  
ماده 27لایحه برنامه هفتم حذف شد که در 
آن تغییراتی در نحوه توزیع عوارض آلایندگی 

صنایع و معادن پیش بینی شده بود.
همچنین بند »چ« ماده 27در مجلس بررسی 
لفت کردند.  شد که نمایندگان با اصل آن مخا
ن  کمیسیو به  بیشتر  بررسی  ی  بــرا بند  ین  ا
تلفیق ارجاع شد؛ در این بند آمده است: » در 
لیاتی سالانه  باره  استانهایی که میزان درآمد ما

آنها نسبت به سال قبل بیش از 50درصد رشد 
لیات های وصولی  داشته باشد، ۱0درصد از ما
مازاد بر رشد 50درصد در اختیار همان استان ها 

قرار می گیرد.«
از  تمبر  حق  اخذ  میزان  مجلس   نمایندگان 
بل  قا ری  تجا د  سنا ا همه  و  چک  برگ  پ  چا
انتقال که مورد معامله قرار می گیرد را در طول 

اجرای برنامه هفتم توسعه تعیین کردند.
وکلای ملت مقرر کردند تا معافیت بند )ب( 
ماده ۱5۹ قانون برنامه پنجم توسعه صرفا بًرای 
ی  ها حد وا نی  معد و  ی  لید تو ی  ها لیت  فعا
یا  بــرداری  بهره  پروانه  که  معدنی  و  تولیدی 
قرارداد استخراج آنها طی دوره اجرای قانون 
ل های  مذکور صادر شده باشد، در طول سا

برنامه تنفیذ شود.
الزام تهیه سالانه الگوی کشت محصولات 

کشاورزی
نمایندگان ، وزارت جهاد کشاورزی را  براساس 
33 لایحه برنامه هفتم مکلف کردند تا  ماده 
له  لگوی کشت محصولات کشاورزی را هر سا ا
تهیه و تا سه ماه قبل از شروع سال زراعی در 

هر حوزه آبخیز و دشت تعیین کند .
 باتصویب نمایندگان ، کاشت در زمین های 
کشاورزی مورد اختلاف بین کشاورزان و منابع 
طبیعی استان تا زمان تعیین تکلیف نهایی از 

جانب خود کشاورز بلامانع تلقی شد.
به  مربوط   3 2 ه  د ما جلسه  رئیس  تصمیم  با 
تعیین اهداف کمی عملکرد امنیت غذایی و 
ارتقاء تولید محصولات کشاورزی برای بررسی 

بیشتر به کمیسیون تلفیق ارجاع شد.
بار  مواد  این  از  برخی   : داشت  اظهار  مصری 
لی دارد لذا این جدول به کمیسیون تلفیق  ما

ارجاع شده تا مجدد مورد بررسی قرار گیرد.
برنامه  لایحه  بررسی  یان  جر در  گان   نمایند
هفتم توسعه، نتواستند در مورد صندوق های 
بازنشستگی تصمیم گیری کنند و تعیین تکلیف 
این موضوع را منوط به هم اندیشی و برگزاری 

جلسات مشترک با دولت کردند.
نرخ بنزین یارانه ای نباید تغییر کند

سخنگوی کمیسیون تلفیق   با بیان اینکه در 
برنامه هفتم توسعه به دولت اجازه دادیم با 
مصرف  قیمتی  غیر  و  قیمتی  ی  ها ست  سیا
انرژی را در محدوده سال های ۱۴0۱و ۱۴02نگه 
دارد، گفت: هرگونه سیاست گذاری در برنامه 
هفتم در مورد بنزین، باید با در نظر گرفتن 
ثبات و ایجاد آرامش اقتصادی و مهار تورم باشد.

  زنگنه  افزود: درباره  توزیع بنزین یارانه ای در 
برنامه هفتم  تاکید داشته ایم که دولت نباید 

نرخ بنزین یارانه ای را تغییر دهد.
وی با بیان اینکه به واقع اجازه دادن و منع 
خود  خودی  به  بخش  این  در  دولت  کردن 
یک حکم برنامه ای محسوب می شود، ادامه 
داد: این مسئله تغییرات و نگرانی در جامعه 

ایجاد نخواهد کرد.

خبر

سیاسی

یازدهمین جلسه 
بررسی برنامه هفتم 

توسعه کشور در صحن 
علنی مجلس

سخنگوی 
کمیسیون 

تلفیق برنامه 
هفتم: بر اساس 

گزارش سازمان 
لیاتی  امور ما

 میزان معافیت 
ما لیاتی۴۰شرکت 

 در سال
۱۴۰۰ ،۱۵۰هزار 

میلیارد تومان 
بوده است که 
باید این رویه 

اصلاح شود،این 
لی است  در حا
که یک درصد 

ارزش افزوده 
سهم دولت 

حدود ۷۵هزار 
میلیارد تومان 

است

خــبر

اجتماعی

 ابلاغ قانون ایجاد مناطق آزاد 
تجاری - صنعتی مازندران و سرخس

بورل درباره اختلافات حل نشده 
در اجرای برجام هشدار داد

موافقت با طرح جایگزینی 
۸۵هزار دستگاه کامیون و 

اتوبوس فرسوده

    رئیس جمهوری قانون ایجاد مناطق آزاد 
تجاری- صنعتی مازندران و سرخس را که 
در جلسات علنی بیست و هفتم و بیست 
و نهم شهریور جاری  توسط مجلس شورای 
اسلامی به تصویب رسید و به تایید شورای 
نگهبان رسیده است دیروز جهت اجرا به 

وزارت اموراقتصادی و دارایی ابلاغ کرد.
لایحه  واحده  ماده  در  ایرنا،  گزارش  به 
 - ری  تجا د  آزا منطقه  د  یجا ا به  مربوط 
صنعتی مازندران آمده است که به دولت 
اجازه داده می شود در استان مازندران در 
محدوده  خارج از نقاط جمعیتی به شرح 
توجیهی،  گزارش  و  پیوست  نقشه های  
منطقه آزاد تجاری- صنعتی مازندران را 

ایجاد کند.
د  ا ــرد ۱م 5 علنی  نشست  در  همچنین 
مجلس، نمایندگان با لایحه ایجاد منطقه 
آزاد تجاری - صنعتی سرخس ، با ۱63رای 
لف و ۹رای ممتنع،  موافق، 33رای مخا

موافقت کردند.
براساس این لایحه به  دولت  اجازه  داده  
در  رضوی  خراسان   استان   در  می شود 
محدوده  خارج  از نقاط  جمعیتی  به  شرح  
نقشه  پیوست  و گزارش  توجیهی ، منطقه  
آزاد تجاری- صنعتی  سرخس  را ایجاد کند.

مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا   با 
انتشار بیانیه ای نسبت به ادامه اختلافات 
هشدار  برجام  اجرای  سر  بر  نشده  حل 

داد.
به گزارش مهر، »جوزپ بورل«،  دراین 
بیانیه خاطرنشان کرد:  حدود یک ماه 
و  ن  لما آ  ، نسه فرا رجه  خا ی  وزرا پیش 
انگلیس در نامه ای اعلام کردند که ایران 
چارچوب  در  خود  20۱۹تعهدات  ل  سا از 
برجام را کنار گذاشته و به آنها  بی توجه 
م  علا ا همچنین  کشور  سه  ین  ا  . ســت ا
کرده اند که قصدی برای لغو تحریم های 

ایران ندارند.
همه  با  مشورت  ــود  وج با  ــزود:    افـ وی 
ما  ا م  برجا ــی  ی ــا پ رو ا ن  گا شرکت کنند
دیدگاه های متفاوت باعث شده  است تا 
این موضوع تا امروز حل نشده باقی بماند.

بورل در عین حال این را هم اضافه کرد که 
امضاءکنندگان برجام بر عزم خود برای 
یافتن راه حل دیپلماتیک در چارچوب 
برجام تاکید کرده اند. او همچنین تاکید 
ادامــه  به  متعهد  نیز  ــودش  خ که  کــرد 
تلاش های ممکن برای از سرگیری اجرای 

کامل برجام است.
  معاون مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
وبا  باقری  علی  با  من  گفت:  هم   ــا   اروپ
نماینده آمریکا در امور ایران و اروپایی ها 
این  من  نتیجه گیری  و  ــردم  ک ــدار  دی
فقط  ــا  پ رو ا یه  د تحا ا ست  سیا که  ست  ا
ره  دربا جامع  توافق  یک  به  رسیدن  با 
قابل  کاملاً  و  ملموس  دیت های  محدو
راستی آزمایی در برنامه هسته ای ایران 
لمللی انرژی  از طریق نظارت آژانس بین ا
اتمی بر لغو جامع تحریم ها و همچنین 
به  هسته ای  همکاری  ــاره  درب شروطی 
ــران بــرای در  ــازه دادن به ای منظور اج
ی  هسته ا صنعت  یک  شتن  ا رد ختیا ا
تحقیق،  شامل  اطمینان  قابل  و  شفاف 

به صورت کامل مورد تائید است.
مورا در ادامه افزود: هیچ جایگزینی برای 

برجام وجود ندارد.

ل  و ا ن  و معا ست  ریا به  د  قتصا ا ی  ــورا ش
مشترک  ســت  درخــوا با  جمهوری  رئیس 
با  شهرسازی  و  راه  و  صمت  وزارتخانه های 
دستگاه  ۸5هــزار  جایگزینی  طرح  عنوان 
و  اتوبوس  ۱0تن،  بالای  کشنده  و  کامیون 

مینی بوس فرسوده موافقت کرد.
مشترک  درخواست  این  ایرنا،  گزارش  به 
وزارتخانه های صمت و راه و شهرسازی در 
نهمین جلسه شورای اقتصاد مورد بررسی 
قرار گرفت و پس از ارائه گزارش دستگاههای 
انواع  تعداد،  ــرآورد  ب از  مربوطه  اجرایی 
جویی  صرفه  حداکثر  و  میزان  خودروها، 
سوخت مصرفی در صورت اجرای طرح، با 

آن موافقت شد.
مگاوات  ــزار  ۱5ه احــداث  طرح  همچنین 
رت  وزا ســت  درخــوا ی  خورشید ه  نیروگا
بحث  ز  ا پس  که  د  بو جلسه  ین  ا در  نیرو 
اجرای  های  ــرورت  ض تشریح  و  بررسی  و 
طرح برای تامین برق مورد نیاز کشور، به 
لی  تصویب رسید.استفاده از تسهیلات ما
خارجی)فاینانس( برای تجهیز آزمایشگاه 
د  بو جلسه  این  مصوبات  دیگر  از  مرکزی 
به  مربوطه  دستگاه  گزارش  ارائه  پس  که 

تصویب رسید.

سخنگو: ایرادات شورای نگهبان به مصوبه 
کنکور جدی است

سخنگوی شورای نگهبان پیرامون ایرادات این شورا به مصوبه  کنکور و 
ل تائید آن گفت: اشکالات شورای نگهبان نسبت به اصل و زمان  احتما

اجرای این طرح کاملا جدی است.
به گزارش خبرنگار ما، هادی طحان نظیف در نشست خبری با ارائه گزارشی 
از عملکرد شورای نگهبان در هفته های اخیر گفت: لایحه شورای حل 
اختلاف پس از رفت و آمدهای مکرر بین مجلس و شورای نگهبان و برطرف 
شدن ایرادات آن، خلاف موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد ومورد 

تائید قرار گرفت.
وی ادامه داد: لایحه ساماندهی و و نظارت بر تجارت مرزی )کولبری( چند 
ابهام و اشکال داشت که با توجه به گستردگی تعاریف و تعابیر در این حوزه 
این موارد باید به صورت دقیق مشخص شود تا مورد سوءاستفاده قرار نگیرد.
طحان نظیف با اشاره به اینکه ایرادات طرح ساماندهی بازار زمین، مسکن 

و اجاره بها همچنان باقی است، بر رفع آن تاکید کرد.
لی پیرامون آمار و ارقام نهایی    سخنگوی شورای نگهبان   در پاسخ به سئوا
پیش  مرحله  در  نگهبان  شورای  گفت:  مجلس  انتخابات  ثبت نام  پیش 
ثبت نام ورودی ندارد و متقاضیان داوطلبی نمایندگی مجلس اطلاعات 
و مدارک را به دستگاه های مربوط می دهند تا استعلام شود. کار شورای 
27مهر به بعد  نگهبان و هیات های نظارت برای بررسی صلاحیت ها از 

آغاز خواهد شد.
وی درباره فرصتی دیگر برای جاماندگان از مرحله پیش ثبت نام انتخابات 
مجلس   گفت: در مرحله پیش ثبت نام حدود ۴۹هزار نفر ثبت نام کرده اند 
که به ازای هر کرسی ۱6۸نفر می شود. اگر این تعداد افراد پیش ثبت نامی را 
با تعداد ثبت نام های صورت گرفته در ادوار گذشته مقایسه کنیم، می توانیم 
بگوییم که این تعداد حدود 3برابر شده است که بالاترین نرخ در ادوار 
انتخابات های گذشته محسوب می شود، بنابراین هر جوری حساب کنیم 

کسی از قلم نیفتاده است.
لی پیرامون مصوبه  کنکور و  سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سئوا
احتمال تائید آن گفت: ایرادات شورای نگهبان نسبت به اصل و زمان اجرای 
این طرح کاملا جدی است. اینکه مجلس با چه تدبیری می خواهد ایرادات 
را رفع کند موضوعی است که باید در جلسات تخصصی به آن پرداخته شود.
طحان نظیف در رابطه با سرنوشت طرح شفافیت با توجه به نامه اخیر 
لی نظارت و علیرغم نزدیک بودن نظر مجلس و شورای نگهبان  هیات عا
لی نظارت باید از اعضای این شورا نظر  گفت: نسبت به عملکرد هیات عا
لبته مصوبات باید روال قانونی خود را طی کند که اکنون هیات  بپرسید .ا
نسبت به این مسأله ایراداتی وارد دانسته است که توضیحاتی هم ارائه 

دادند.
لی درباره لایحه حجاب و عفاف و تغییرات  طحان نظیف در پاسخ به سئوا
آن از ۱5ماده به بیش از 70ماده و نگرانی هایی که نسبت به آن وجود دارد، 
گفت: این لایحه به تازگی به شورا رسیده است که هم اعضا  و هم پژوهشکده 
لفان برگزار کردند و  شورای نگهبان جلسات متعددی را با موافقان و مخا
اکنون آماده بررسی در صحن شوراست. این اطمینان را به مردم شریف 
می دهم که شورای نگهبان از هیچ ایرادی چه از نظر قانون اساسی و چه از 
نظر شرعی چشم پوشی نمی کند؛ تاکنون این گونه بوده است و ان شاءالله 

در ادامه نیز همین  خواهد بود.
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